
 تعطيلي س�الن هاي نمايش و اج�را نرفتن 
گروه ه�اي تئاتري هم به س�الن دارها و هم 
به تئاتر و مخاطبانش ضربه مي زند، علت و 
مشكلي كه باعث اين اوضاع و احوال شده 

است، چيست؟
اجراهاي ما از روز چهارشنبه )چهارم آبان( شروع شده 
و روي صحنه هستند اما الان مشكل اصلي اين است 
كه گروه ها دسترسي به فضاي تبليغات ندارند )با توجه 
به اينكه تبليغ نمايش ها در بس��تر فضاي مجازي و با 
استفاده از اينستاگرام اس��ت( و اين افراد نمي توانند 
مانند قبل كارش��ان را تبليغ و جذب مخاطب كنند، 
اين يك��ي از معض��ات اصلي گروه هاي تئاتر اس��ت. 
درآمد اين گروه ها در اين ش��رايط و با توجه به اينكه 
نمي توانند تبليغات بكنند، قطعاً كفاف اجراي كارهاي 
توليدشان را نمي كند، به همين علت اجرايي هم روي 

صحنه نمي برند. 
 البت�ه بح�ث تبليغ�ات ب�راي نمايش ها از 
مشكلات ريش�ه دار و قديمي تئاتر است، 
اين در حالي اس�ت كه طي دو س�ال اخير 
شيوع ويروس كرونا ضربات سختي به تئاتر 
وارد كرد. اين ركود با اغتشاش�ات اخير كه 
منجر به فيلتر شدن اينستاگرام شد، اوضاع 
تئاتر را بيش از پي�ش بغرنج كرد، چرا هيچ 
تدبيري براي جايگزين كردن فضاي تبليغي 

مناسب صورت نگرفته است؟
واقعيت اين اس��ت كه ظاهراً فعالان تدبير خاصي به 
طور كلي ندارند اما در كنار نشست هايي كه داشتيم، از 
كارگردانان مختلف دعوت شده است ايده ها و راه هاي 
نوين و ابتكاري را كه براي تبليغ نمايش ها به فكرشان 
مي رسد، مطرح كنند تا بتوانيم با همفكري و كمك 
همديگر چاره اي براي حل اين مشكل بكنيم. نشستي 
را با اعضاي خانه تئات��ر برنامه ريزي كرده ايم كه طي 
روزهاي آينده انجام مي شود و قرار است راجع به اينكه 
چه رسانه اي مي توانيم جايگزين كنيم، بحث كنيم، هر 
چند اين جايگزيني با چنين سرعتي غيرممكن است، 
چون صرف انتخاب يك بس��تر تبليغي نيس��ت بلكه 
بحث معرفي و شناساندن آن در بين مردم و مخاطبان 
هم هست كه كار زمانبري است، اما مي توانيم تا آنجا 
كه مقدور باشد، رسانه اي را جايگزين فضاهايي مثل 
اينستاگرام و واتس آپ كنيم كه دوستان قباً به طور 
آزادانه كارهاي شان را در آنها تبليغ مي كردند. پيگير 
اين موضوع هس��تيم ولي نياز به همفكري گروه هاي 
نمايش��ي هم داريم، چون آنها قطع به يقين در حال 
فكر به اين موضوع هس��تند و مطمئناً ايده هايي هم 
در نظر دارن��د كه اميدواريم با مش��اركت و همكاري 
همديگر بتوانيم چاره اي براي حل اين معضل بكنيم 
تا تئاتر و گروه هاي فعال در اين عرصه نمايشي مهم 
بيشتر از اين متضرر نش��وند و معيشت و زندگي شان 

به خطر نيفتد. 
 با توجه به توضيحاتي كه داديد، ش�ما فعلًا 

هيچ طرح و ايده عملياتي در نظر نداريد؟!
واقعاً الان طرح پيشنهادي خاصي مدنظرمان نيست. 

 برخي گروه هاي نمايشي مانند خانم گلاب 
آدينه طي اين چند وقت اجراهايي را روي 
صحنه بردند كه مورد هجمه و حتي هتاكي 
برخي اف�راد قرار گرفتند، حتي ش�اهديم 
برخي افراد با تهدي�د هنرمندان يا دعوت 
آنها ب�ه تحريم س�عي در بس�ته و تعطيل 
نگه داش�تن س�الن هاي نماي�ش و اجراي 
هنرمندان دارند. نظر ش�ما به عنوان يكي 
از چهر ه هاي فعال تئات�ر در رابطه با چنين 

اقداماتي چيست؟
من به عنوان يك هنرمند تئاتر و نه به عنوان مديري 
كه مسئوليت اداره تئاتر ش��هر را دارد، حرف مي زنم، 
چون وقتي بح��ث مديريت مطرح مي ش��ود، ممكن 
اس��ت گاردهاي تند و متعصبانه اي گرفته ش��ود اما 

به عنوان يك تئاتري مي گويم درس��ت ترين اقدام و 
عملي كه دوس��تان تئاتري و هنرمندان محترم اين 
عرصه مي توانند انجام دهند، اجراي تئاتر و به صحنه 
بردن نمايش هاي ش��ان اس��ت، چون به ه��ر حال ما 
نسبت به بعضی  عملكردها كه در سيستم وجود دارد، 
انتقادي داري��م. براي ما تئاتري ه��ا صحنه هاي تئاتر 
بهترين رسانه اس��ت كه بتوانيم انتقادات خودمان را 
نس��بت به هر چيزي مطرح كنيم. قطع به يقين هيچ 
كدام از دوس��تان تئاتري ما موافق اين نيس��تند كه 
بخواهند اعتصاب يا اعتراض يا انتقاد خودش��ان را به 
كف خيابان ها بكشانند. نظر ش��خصي من اين است 
كه تئاتر بايد اجرا ش��ود، مثل خيل��ي از صنوف ديگر 
كه در حال ادامه فعاليت هاي شان در سطوح مختلف 
جامعه هس��تند، افرادي هم كه با شانتاژ كردن سعي 
مي كنند تئاترها اجرا نشود يا نس��بت به هنرمنداني 
كه سعي در زنده نگه داشتن چراغ سالن هاي تئاتر و 
اجراي نمايش ها دارند، فحاشي و ناسزا گويي و حتي 
اقدام به تهديد و ارعاب هنرمنداني مانند سركار خانم 

گاب آدينه مي كنند- كه پيشكسوت حوزه سينما و 
تئاتر اين كشور هستند- به نظرم اين افراد متوجه ذات 
تئاتر نشده اند، چون ذات تئاتر نقد و انتقاد اما پويايي 
و زنده بودن است كه اتفاقاً روي صحنه اتفاق مي افتد 
نه با تهديد و ارعاب يا محروم ش��دن از حق و حقوق 

مسلم هنرمندان. 
 آيا در بين آثاري ك�ه متقاضي حضور روي 
صحنه و اجراي نمايش هاي ش�ان هستند، 
ش�رط و ش�روطي براي اجرا رفت�ن مطرح 

مي شود؟
نه، خوش��بختانه اصاً چنين چيزي نبوده و حتي در 
مواردي مثل نمايش »پدر« كار آقاي دشت آرا هم كه 
قرار بود اجرا بشود، تنها مشكل و نگراني شان در حوزه 
تبليغات اس��ت كه چطور مي توانيم به مخاطبان خبر 

اجراي نمايش ها را اطاع رساني كنيم. 
 يكي از موضوعات مهمي كه چند سالي است 

همزمان با بروز برخي حواشي راجع به بعضي 
اجراه�ا و موضوعات ممي�زي و عدم رعايت 
آنها يا آم�د و رفت مدي�ران كمبود آن بيش 
از روزهاي ديگر ديده مي ش�ود و مورد بحث 
قرار مي گيرد، موضوع تجهيز سالن هاي تئاتر 
به وس�ايل پيش�رفته از جمله كار گذاشتن 
دوربين هاي مداربس�ته جه�ت ضبط همه 
اجراهاي يك گروه نمايشي است. چند سال 
پيش شهرام كرمي)مدير وقت مركز هنرهاي 
نمايشي( از بازه دو ماهه براي اين اقدام خبر 
داد اما حالا با گذش�ت چند س�ال از آن ايام 
همچنان شاهد بحران آفريني و غوغاسالاري 
برخي گروه ه�ا يا رس�انه ها ي�ا نظرات هاي 
سليقه اي هستيم. آيا در اين رابطه تصميم يا 

اتفاق تازه اي قرار نيست انجام بگيرد؟
نه! واقعيت اين اس��ت كه طي اين چن��د وقت چنين 
چيزي از من خواسته نشده است و قبل از آن هم بحث 
آنقدر جدي نبود كه اصطاحاً فشاري براي انجام آن 
به سالن دارها و مديران مكان هاي نمايشي بياورند. آن 
موقع هم اگر چنين مسائلي مطرح مي شد كه تئاترها 
ضبط و به ش��وراي نظارت ارائه شود، به اين دليل بود 
تا ببينند آنچه م��ورد بازبيني قرار مي گي��رد با متن 
نمايشي كه ارائه شده و حالا روي صحنه است، تفاوت 

و مغايرتي دارد يا نه. 
 ما بارها ش�اهد بوده ايم كه مثلًا گاهي يك 
نمايش ب�ا چند پايانبندي  اجرا مي ش�ود يا 
اجراي برخي گروه ه�ا در زمان حضور ناظر 
با اوقات ديگر تفاوت هاي�ي دارند كه باعث 

بروز جنجال هاي زيادي مي ش�ود يا اينكه 
نظر و سليقه ناظران ممكن است حواشي ای 
را ايجاد كند)كه البته س�ابقه هم دارد(. به 
تبع همين مس�ائل فضاي بدي نس�بت به 
كليت تئاتر ايجاد مي شود كه متضرر اصلي 
گروه هاي نمايش�ي و هنرمنداني هس�تند 
كه دنبال آفرينش هاي هن�ري و اجراهاي 
هنرمندان�ه هس�تند، نه حاشيه س�ازي و 
جنجال آفريني. آيا به نظرتان با نصب چنين 
تجهيزاتي يك بار براي هميشه بساط چنين 

حواشي ای برچيده نمي شود؟!
بله، به نظرم بايد آنچه قرار است اجرا برود با آن چيزي 
كه براي بازبيني داده مي ش��ود، مطابقت داشته باشد 
كه اين حواش��ي هم به وجود نيايد. واقعيت اين است 
كه براي گروه نمايش و مس��ئولان سالن و حتي براي 
مرك��ز هنرهاي نمايش��ي و ارگان ه��اي ديگر چنين 
حساس��يت هايي وجود دارد. اگر آن چي��زي كه روز 

بازبيني ثبت شده همان اجرا در روزهاي بعد صورت 
بگيرد، قطعاً حقوق��ي براي گروه ايجاد مي ش��ود كه 
مي توانند به استناد آن از خودشان دفاع بكنند. مثاً 
اتفاقات و حواشي نمايشي كه چند وقت پيش ايجاد 
شد)نمايش »مخاطب« به كارگرداني جابر رمضان و 
بازي نگار جواهريان( يكي از همين مس��ائل است. در 
آن مورد اس��تناد آنها به چيزي بود كه براي بازبيني 
داده بود و مطابقتش با اجرايي ك��ه در حضور ناظر و 
كارشناس رفته بودند، تفاوت داشت و همين مسئله 
دليل حاشيه ها براي ادامه اجراي نمايش در روزهاي 
بعد شد. حالا اينكه كارشناس درست انتخاب شده بود 

يا نه ديگر به حوزه كاري بنده مربوط نيست. 
 مخاط�ب و تماش�اگر يك�ي از مهم تري�ن 
مؤلفه هاي زن�ده و پويا نگه داش�تن تئاتر 
اس�ت. توصيه و توق�ع ش�ما از چهر ه هاي 
ش�اخص و هنرمندان تأثير گ�ذار تئاتر در 
رابطه ب�ا بحث جل�ب اعتم�اد مخاطبان و 
ترغي�ب آنها جهت حض�ور در س�الن ها و 

ديدن كارهاي روي صحنه چيست؟
همه مي دانند كه در اين روزگار جذب و جلب اعتماد 
مخاطب در سالن هاي تئاتر براي گروه هاي نمايشي با 
چه سختي و طي ساليان زيادي صورت گرفته است. اگر 
قرار باشد اين مهم كه نتيجه سال ها تاش و با تحمل 
زحمات و مرارت ه��اي باورنكردن��ي همين بچه هاي 
تئاتري به دست آمده، يك ش��به اين اعتماد از سوي 
برخي افراد مخدوش بشود كه خيلي بد است. منظورم 
اين است كه صرف نظر از نگاه هاي سياسي و سياست زده 
و با توجه به اينكه خودم هم شخص سياسي نيستم، هر 
جوري كه هس��ت فضاي آرام و انديش��مندانه تئاتر را 
مثل آنچه در گذشته بود، حفظ كنيم و ادامه بدهيم. 
مجدداً تأكيد مي كنم و شخصاً اعتقاد دارم اگر انتقادي 
هم هست، ما تئاتري ها بايد از زبان تئاتر و صحنه تئاتر 
براي گفتن آنها استفاده بكنيم و اين درست ترين شكل 
ممكن اس��ت. قطعاً بايد اجراهاي تئات��ر روي صحنه 
بروند و اگر حرف يا انتقادي هم هس��ت با بهره گيري 
از خاقيت هنرمندان روي صحنه مطرح ش��ود، البته 
نه به شكل چيپ)نازل و س��طحي( و حرف زدن هاي 
مس��تقيم و اصطاحاً گل درشت و مستقيم گويي، چه 
اينكه همه هن��ر تئاتر در زير متن آن اس��ت. در طول 
تاريخ هم همين بوده است. اگر طرح يك موضوعي از 
سوي هنرمند باعث ايجاد تفكر و شكل گيري و تقويت 
انديشه در بين مخاطبان و تماشاگران شد، تأثيرگذاري 
بيش��تري خواهد داشت كه اساس��اً ذات تئاتر همين 
است. تئاتر يعني انديشه و دعوت مخاطب و تماشاگر 
به انديشيدن و تفكر كردن كه حسن تئاتر همين است 
و از دوستان و هنرمندان تئاتري درخواست مي كنم به 
اين مسئله دقت داشته باشند و دچار جوزدگي نشوند 
و كمكم كنند تا دوباره شاهد حضور گرم مخاطبان در 

سالن هاي نمايش باشيم. 
 نقطه نظر يا توصيه اي به هنرمندان و فعالان 

تئاتر داريد؟
من به عن��وان يك خدمتگ��زار) البته ن��ه به عنوان 
ش��عارزدگي و تعارف گونه آن بلكه به معناي واقعي 
كلمه( ك��ه فرصت خدمت ب��ه هنرمن��دان را دارد، 
حالا چه كوتاه مدت باش��د و چ��ه طولاني مدت، از 
دوس��تان هنرمند و تئاتري هاي عزيز مي خواهم به 
فضاي تئاتر كش��ور كمكم كنيم. از دوستان خودم 
در عرصه تئاتر و كس��اني كه در اين عرصه صاحب 
نفوذ، اثر يا حرف هستند هم خواهش مي كنم همه 
تاش شان را براي آرام نگه داش��تن فضاي تئاتر به 
كار بگيرند و از كارهايي كه اين هنر اصيل، قديمي 
و ايراني را مغش��وش مي كند، پرهي��ز كنند و اجازه 
دهند اي��ن هنرمندان مظل��وم تئاتر ك��ه امروز روز 
حرفه و زندگي و همه چيزشان تئاتر شده و درآمد و 
كسب معيشت شان از راه تئاتر است، بتوانند فعاليت 

خودشان را انجام و كارهاي شان را ارائه دهند. 
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مسير انتقاد  اجتماعی از صحنه تئاتر می گذرد 
افرادي كه با شانتاژ كردن سعي مي كنند تئاترها اجرا نشود يا هنرمنداني مانند خانم گلاب آدينه را 

كه سعي در زنده نگه داشتن چراغ سالن هاي تئاتر و اجراي نمايش ها دارند تهديد و ارعاب مي كنند، متوجه ذات تئاتر نشده اند

گفت وگوی »جوان« با مدير مجموعه تئاتر شهر
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   معصومه طاهري
به دنبال گس��تردگي و تنوع رسانه ها و ش��بكه هاي اجتماعي با انفجار 
اطاعات مواجه هس��تيم كه ابتدايي ترين پس لرزه هاي ناش��ي از آن، 
بحران هويت و غرق شدن در سياب ش��بهاتي است كه رسانه ها عامل 
اصلي آن هس��تند. آنها الگوهاي خيالي و فانت��زي ای را كه گاهي هيچ 
ارتباطي هم با زندگي حقيقي ندارند با رنگ و لعاب به خورد مخاطب عام 
خود به خصوص جوانان و نوجوانان مي دهند، طوري كه شبيه آنها شدن 
براي ش��ان منتهاي آرزو بشود و متأس��فانه در اين ميان گاهي متوليان 
فرهنگي كش��ورمان براي مقابله با الگوهاي غربي و ش��رقي متوسل به 
الگوه��اي خيال��ي و غيرواقعي يا در عمل تس��ليم نمايه ه��اي خارجي 
مي شوند و اسمش را بومي سازي و ايرانيزه كردن آنها مي گذارند! غافل از 
اينكه در اين بلبشو حلقه اي مفقودشده و آن هم هويت ديني و ملي است؛ 
گنجينه باارزش و مهمي كه تنها ب��ه آن مي باليم اما عماً در صندوق ها 
خاك مي خورند و چش��م به بدليجات ديگران دوخته ايم! اينجاست كه 
يادگيري مهارت تعيين ميزان و نحوه مصرف خوراك رسانه اي، آشنايي 
با مفاهيم انديش��ه انتقادي و تاش براي توليد محت��واي مفيد و بومي 

اهميت دارد. 
 اين در حالي  اس��ت كه ايالات متحده امريكا هر چند پيشينه تاريخي و 
هويتي مشخصي ندارد، اما به   وس��يله هاليوود در اتاق هاي فكر خود به  
گونه اي فعاليت مي كند كه نه تنها براي مردمانش،  بلكه براي تمام دنيا 
الگوس��ازي جعلي را كه همان امريكايي سازي اس��ت پي مي گيرد، در 
صورتي  كه ما شخصيت هاي حقيقي مطلوب بسياري در كشورمان داريم 
و با هيچ گونه كمبودي براي عرضه هويت ملي و ديني مواجه نيس��تيم. 
تنها كافي است چند س��الي به عقب برگرديم و در زندگي بانوان بزرگي 
چون عامه مجتهده امين به عنوان بانويي شاخص و دانشمند جهت ارائه 
الگو به زن ايراني و مسلمان تأملي كنيم؛ عالمه اي كه در نتيجه تاش  و 

خودسازي توانست به مدارج بالاي علم و عرفان دست يابد. 
شاگرد برجسته ايش��ان، مرحوم عامه زينت الس��ادات علويه همايوني 
كه خودش هم در زمره زنان عالمه و جليل القدر بود، مي گفت: »س��ن 
16يا17سالگي در سال هاي 1313 به خدمت بانوي يگانه، بانو مجتهده 
امين شرفياب شدم. استاد مرا به گرمي پذيرفتند و از همان جلسه اول 
جاذبه روحي و ايماني و نورانيت آن بانوي فرزانه چنان تحول عجيبي در 
من به وجود آورد كه بيش از 60سال است به راه او كه همان راه مستقيم 
اسام، پيامبر اسام)ص( و ائمه اطهار)ع( است به توفيق الهي عاشقانه 
ادامه داده ام. من اولين شاگرد ايشان بودم چون اهل تظاهر و تفاخر نبود 
كه مردم او را از جهت فضيلت بشناسند و فكر مي كنم راز موفقيت ايشان 

همين گمنامي او بوده است.«
عامه امين بانوي ايراني بود كه فاصله زماني زيادي از دوران او نمي گذرد. 
او عمر بابركت خود را صرف مطالعه و نوشتن كتاب هاي متعددي كرد 
و در سال هاي 1316 تا 1329 كتاب هايي چون، »اخاق و راه سعادت 
بشر«، »سير و سلوك در روش اولياء« و »النفحات الرحمانيه في الواردات 
القلبيه« )كتابي به زبان عربي( به همراه بيش از 30عنوان جلد كتاب و 
يك دوره تفسير قرآن در 15جلد، تدريس، پاسخ  به پرسش ها و شبهات 
ديني و حتي راه اندازي مؤسس��ات فرهنگي تأس��يس چند دبيرستان 
دخترانه و مدرسه علميه اي با بيش از 600 تا هزار شاگرد و طلبه، در سال 

1346 از ديگر فعاليت هاي آن بانوي عالمه بود. 
در كنار همه اين مطالب نكته حائز اهميت آن است كه اين فعاليت هاي 
ديني را بانو مجتهده امين در اوضاع بسيار س��خت فرهنگي و سياسي 
رژيم پهلوي جامعه انجام داده بود. مرحوم عامه همايوني درباره استاد 
خود تعريف مي  كرد: »عامه مجتهده امين در دوران جواني دختر بسيار 
جذاب و زيبايي بود ولي در طول زندگي هرگز مفتون شرايط بي بندوباري 
آن زمان نش��د، به خصوص زماني كه اوج بي حجابي بود و چادرها را از 
سرزنان پاره مي كردند و يك زن در كوچه و بازار ديده نمي شد و خيلي 
سخت بود،  ايشان به چنين مقامي رس��يدند. او از خودآرايي دختران و 
زنان جوان در مقابل ديگران بسيار متأسف و متعجب مي شد و هميشه 
به ما مي گفت هيچ رياضت نفسي مانند خانه داري نيست، براي همين 
خود عامه امين بهترين خانه داري ها را مي كرد و دائماً به ما مي گفت زن 

از خانه شوهر هم به بهشت و هم به جهنم مي رود.«
 به راستي چرا با وجود چنين شخصيت هاي فرهيخته اي و غناي فرهنگي 
ديني- ملي، هنوز در ارائه الگوهاي مطلوب به جوانان درمانده ايم و دچار 
خلأ يا تقليد از نسخه هاي خارجي يا س��اختگي شده ايم؟! چرا دختران 
و زنان ايراني از چنين الگوهاي اصيل اسامي بي اطاع هستند؟! البته 
نمي توان نوك پيكان را تنها به س��مت زنان نش��انه گرفت چراكه هيچ 
گونه معرفي و اطاع رس��اني براي آنها صورت نگرفته است تا اينقدر كه 
فان بازيگر و زير و بم زندگ��ي او را ملكه ذهن كنند، درباره چنين زنان 
فرهيخته و انديشمند مس��لمان هموطن خود شناختي داشته باشند و 
رسانه ها در اين ميان بيشترين نقش را دارند. چه آنكه رسانه  ها بدون شك 
تأثيرگذارترين نقش را در ترويج سبك زندگي ايراني- اسامي عهده دار 
هستند. وسايل ارتباط جمعي مي توانند با انجام فعاليت هاي پژوهشي 
در حوزه س��بك زندگي و انتش��ار آن در مطبوعات و خبرگزاري ها در 
زمينه فرهنگ سازي و ترويج آن در بين جوانان و خانواده ها مؤثر باشند. 
رس��انه ها منتقل كننده ديدگاه ها به افراد جامعه هستند و مي  توانند در 
انتقال سبك زندگي ايراني- اسامي به مردم مؤثر باشند، لذا نوع پوشش 
و گفتماني كه در فيلم ها و سريال  هاي تلويزيوني مي بينيم، مي  تواند در 
زمينه هدايت و الگوي يك زندگي ايراني- اس��امي تأثير داشته باشد. 
آنها به وس��يله مطالبي كه منتش��ر مي كنند مي توانند س��بك زندگي 
جامعه را به سبك زندگي ايراني � اسامي مورد نظر مقام معظم رهبري 
نزديك كنند، لذا بيشترين مس��ئوليت بر عهده رسانه هاست كه از اين 
گنجينه هاي باارزش استفاده مطلوب را ببرند و غبار غفلت و فراموشي را 
از آنها بزدايند و با الگوسازي درست بتوانند بهترين افراد را به جوانان ما 

معرفي و اين عطش فرهنگي نسل كنوني را برطرف كنند. 

به جاي مونتاژ معكوس 
 شخصيت هاي غربي 

سراغ داشته هاي خودمان برويم 

   مصطفي شاه كرمي
تعطيلي سالن هاي نمايش و روي صحنه نرفتن اجراهاي 
تئاتر مشكلات زيادي را براي هنرمندان و فعالان اين 
عرصه مهم هنرهاي نمايشي ايجاد كرده است؛ از به 
خطر افتادن معيشت خانواده آنها تا سوءاستفاده برخي 
جريانات مخالف هنر. برخي افراد هم به بهانه اغتشاشات 
سعي دارند با تهديد و ارعاب هنرمندان جلوي بازگشت 
آرامش به اين عرصه و عادي شدن روال انجام كارها را 
در سالن هاي نمايش بگيرند. سيدمحمدجواد طاهري 
كه چند وقتي است جايگزين ابراهيم گله دارزاده شده 
و سكان مديريت تئاتر شهر را بر عهده گرفته، معتقد 
است تئاتر يعني انديشه و دعوت به انديشيدن و اگر 
قرار است انتقادي هم مطرح شود، بايد روي صحنه و در 
قالب ظرايف هنري باشد. او ضمن دعوت هنرمندان به 
دوري از جوزدگي، از افراد اثر گذار عرصه تئاتر مي خواهد 
براي كمك به رونق اجراي نمايش ها از كارهايي كه اين 
هنر اصيل ايراني را مغشوش مي كند، پرهيز كنند. بحث 
تجهيز سالن ها به دوربين مداربسته و همچنين تدابير 
و كاربست هاي عملياتي براي داغ شدن تنور اجراها و 
نيز بحث تبليغ آثار نمايشي كه جزو مشكلات قديمي و 
كهنه تئاتر محسوب مي شود، از جمله محورهاي ديگر 
گفت وگوي اين مدير با »جوان« است. 

ش�خصاً اعتق�اد دارم اگ�ر انتقادی 
ه�م هس�ت، م�ا تئاتری ه�ا باي�د 
از زب�ان تئات�ر و صحنه تئات�ر برای 
بي�ان آن اس�تفاده كني�م و اي�ن 
درس�ت ترين ش�كل ممكن اس�ت

از دوس�تان خ�ودم در عرصه تئاتر 
و كس�اني كه در اين عرصه صاحب 
نفوذ، اثر يا حرف هستند هم خواهش 
مي كنم همه تلاش شان را براي آرام 
نگه داشتن فضاي تئاتر به كار بگيرند


